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Jak obchodzą 
święta 
katolicy, 
prawosławni 
i wyzanwcy 
judaizmu.
Wigilia Bożego Narodzenia, 
czyli 24 grudnia, ma szcze-
gólne 
zna-
czenie 
dla ka-
tolików. 
Jest to 
czas, 
kiedy 
rodziny 
zbiera-
ją się 
razem, 
aby 
uczest-
niczyć w tradycyjnej wie-
czerzy wigilijnej, która 
rozpoczyna się od łamania 
się opłatkiem i składania 
życzeń. Na stole powinno 
znaleźć się 12 potraw sym-
bolizujących 12 apostołów.
Po wieczerzy wielu katolików 
udaje się na pasterkę, czyli 

nocną Mszę świętą, która od-
bywa się późnym wieczorem. 
Pasterka jest momentem, w 
którym można jeszcze bar-
dziej przeżyć radość naro-
dzin Jezusa.
Poza tradycyjnymi obrzę-
dami religijnymi, katoliccy 
wierni często przygotowują 
też szopki bożonarodzeniowe 
na okres adwentu. Szopki to 
małe modele przedstawiają-
ce miejsce narodzin Jezusa, 
w którym znajdują się figurki 
świętej rodziny, pasterzy, 
trzech króli i innych postaci 
biblijnych.
W czasie Bożego Narodzenia 
większość katolickich kościo-
łów jest pięknie udekoro-

wanych. 
Wnętrze 
kościo-
ła jest 
często 
ozdobio-
ne betle-
jemskimi 
szopkami, 
gwiaz-
dami, 
świecami 
i innymi 
symbo-

lami Bożego Narodzenia. W 
niektórych krajach organizo-
wane są również specjalne 
procesje i koncerty bożona-
rodzeniowe.

Rok 2023 , a w szczegól-
ności jego ostatnie mie-
siące, to czas naznaczony 
zmianami politycznymi. 
Po ośmiu latach Rząd PiS 
stracił władzę, na rzecz 
nowej większości parla-
mentarnej złożonej z Ko-
alicji Obywatelskiej, Nowej 
Lewicy i Trzeciej Drogi. 
Nie mniej spektakularnie 
zapowiadają się kolejne 
lata. Przed nami bowiem 
zarówno wybory samo-
rządowe, jak i wybory do 
europarlamentu, które od-
będą się w pierwszej po-
łowie 2024 roku. W roku 
2025 natomiast czekają 
nas wybory prezydenckie. 
Większość ugrupowań 
społecznych i politycz-
nych zmuszona jest zatem 
działać bardziej aktywnie. 
Jak to wygląda na na-
szym lokalnym podwórku 
zapytaliśmy Mariusza 
Górnika, pełnomocnikiem 
PSL na powiat wałecki w 
minionych wyborach par-
lamentarnych, wcześniej  
prezesa struktur miejskich 
i powiatowych, czy tez 
członka zarządu woje-
wódzkiego. 
 
Piotr Kurzyna - Wyniki wy-
borcze Trzeciej Drogi, a co 
za tym idzie PSLdo  poka-
zały, że Polacy obdarzyli 
Was dużym kredytem za-
ufania. To zapewne dodało 
wiatru w żagle 
MG. Zdecydowanie, to wiel-
ka nobilitacja dla naszego 
środowiska politycznego, ale 
i wielka odpowiedzialność. 
Zrobimy wszystko, aby tego 
nie zaprzepaścić.  Po tego-
rocznych wyborach  wyraźnie 
widać, że wartości naszego 
komitetu wyborczego, a 
co za tym idzie Polskiego 
Stronnictwa Ludowego są 
bliskie wielu osobom. Wybo-
ry pokazały także społeczną 

odpowiedzialność obywateli. 
Rekordowa frekwencja wy-
borcza wskazuje, że dla ludzi 
jest ważne, co dzieje się w 
naszym Kraju.
 
PK. Pytam o Trzecią Drogę 
nieprzypadkowo. Staliście 
się trzecią siłą parlamen-
tarną w Polsce.
MG. Zgadza się i to bardzo 
nas cieszy. Widać, że ludzie 
nie chcą wpaść w schemat i 
zastanawiać się nad wyborem 

albo czarne, albo białe. Musi 
być jakiś trzeci wybór. My 
nim jesteśmy. PSL w którym 
osobiście działam oparte jest 
na wartościach chrześcijań-
sko-demokratycznych takich 
jak solidarność, sprawiedli-
wość społeczna, szacunek dla 
godności człowieka. Obecna 
współpraca z Polska 2050 do-
kładnie pokazuje, że zawsze 
jest miejsce na porozumienie 
i wspólne działanie. 
 
P.K. Czy to jest również 
związane z wyborami sa-

morządowymi?
O tym zdecydują centrale 
naszych partii, ale wynik 
parlamentarny pokazał, że 
Polacy chcą takiej koalicji, 
chcą równowagi politycznej, a 
nie monowładzy. 
 
PK. Przez ostatnie 8 lat 
można było momentami 
odnieść wrażenie, że po-
pularność PSL i jej zna-
czenie na polskiej scenie 
politycznej powoli maleje. 
Mimo to podnieśliście się. 
Jak to się stało?
MG. Nie możemy jednoznacz-
nie mówić o utracie popular-
ności, bo patrząc na ostatnie 
wybory samorządowe na 
szczeblu wojewódzkim i po-

wiatowym, to wyniki były do-
skonałe. Owszem, na szcze-
blu krajowym ponieśliśmy 
konsekwencje wcześniejszego 
okresu władzy, ale to już 
szczęśliwie za nami. Obecne 
wybory parlamentarne zwe-
ryfikowały pozytywnie nasze 
obecne miejsce, ale także 
dały nowe nadzieje. Jestem 
przekonany, że kolejne lata 
będą dla naszego ugrupowa-
nia tylko lepsze.

PSL zbiera siły 
na wybory samorządowe
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Gwiazdka 
tonie w łzach 
(krokodylich)
 Czekaliśmy na 
nowy rząd. Jedni z nadzie-
ją, inni z niechęcią. Na 
opinii jeszcze  za wcześnie 
bo za krótko trwa. Dzieje 
się jednak wiele. Coraz to 
nowi ministrowie  wycho-
dzą przed orkiestrę i gło-
szą swoje pomysły: a to 
religii mniej, a to w kwestii 
aborcji więcej. Związki 
jednopłciowe bliżej albo 

inaczej. Jak jeden powie, że 
więcej to drugi zaraz powie, 
że mniej tego, czy owe-
go. Aktualna opozycja już 
zaciera ręce. Leader 3Drogi 
bryluje medialnie. Choć 
jest odkryciem sezonu pod 
względem erudycji i riposty 
to, to co głosi w wywiadach 
jest dystansowaniem się 
od konkretów i zabezpie-
czaniem sobie pola ma-
newru. Lewica radykalna, 
jak zwykle, zderza się z tym 
centroprawicowym murem 
bijąc weń, miejmy nadzieję 
nie głową a pomysłem. Zaś 
w tle czeka, uśmiechając się 
pod wąsem, zgniły kom-
promis. TVP się okopała a 
znany jej dziennikarz, jak 
Rejtan będzie bronił drzwi 
do Woronicza 17.  Opozy-
cja uderzyła w obronie TVP 
młotem Trybunału Konsty-
tucyjnego. Tu zaś niebywale 
poruszenie, trzy dni i posta-
nowienie. Tyle, że młot na 

zgniłym trzonku osadzony i 
nie wiadomo, czy się długo 
na na nim utrzyma. Bo i 
skład młota wątpliwy a i 
postanowienie chybione, co 
do podstaw. Bo młotem nie 
da się wywijać we wszystkie 
strony a tylko w te, które 
po młot sięgnęły. Czyli, że 
postanowienie nie będzie 
skuteczne wobec Skarbu 
Państwa, bo nie jest on 
stroną tego postępowania. 
Tym samym zapewne nie 
powstrzyma to rządzących 
od zmian w tak ulubionej 
przez opozycję TVP. Znany, 
wszem i wobec, komisant 
Antoni zapowiedział, że jego 
komisja jest wciąż żywa do 
sierpnia przyszłego roku i 
wara MON-owi od niej, bo 
choć MON ją powołał to 
MON nie ma prawa jej od-
wołać, i tyle. Nie dostrzegł 
przy tym, że odwołując 
komisję powołano nową, by 
sprawdzić komisję odwoła-

ną. Także będzie ona miała 
dalszy byt, bo jak się spraw-
dzi i wyjdzie, że Antoni ma 
racje, to będzie ją miał. 
Przecież prawdziwa cnota 
krytyk się nie boi. Minister 
Sprawiedliwości Adam Bod-
nar publikując projekt roz-
porządzenia, przypomniał 
sędziom, że mają stoso-
wać zgodnie z Konstytucją 
unijne prawo. Na to sędzia 
Zaradkiewicz z Konstytucją 
na ustach rzucił się na nie-
go twierdząc, że nie jest to 
zgodne z Konstytucją. Ta zaś 
przez obecna opozycję jest 
wzywana wciąż. Już to jako 
miecz, już to jako podstawa, 
ale najczęściej krzyczą, że 
jest łamana. Konstytucja już 
nie wie, gdzie ma się oglą-
dać: wszystkie strony się na 
nią powołują. Jak spojrzy w 
lewo to Konstytucja, jak w 
prawo też Konstytucja, jak 

w centrum to tym bardziej 
Konstytucja. Tym czasem 
prawa strona sali sejmo-
wej, obsadzona przez PiS, 
zaczyna powoli tonąć za-
lewana krokodylimi łzami 
lanymi w jej obronie. 
 Chciałoby się rzec 
przed Świętami za imć Za-
głobą: „pax, pax między 
chrześcijany!” Posłuchają? 
Jak sądzicie?

 Czytelnikom życzę 
Zdrowych i niechybnie 
Wesołych Świąt!!! Jakie 
prezenty dadzą nam poli-
tycy niechybnie się dowie-
my, pewne, że będą. ;)

Choć każde państwo ma 
swoje specyficzne tradycje i 
zwyczaje związane z Bożym 
Narodzeniem, to jednak 
obchody tego święta zawsze 
mają charakter radosny i 
pełen miłości czas, w którym 
bliscy są razem i celebrowa-
ne są narodziny Jezusa.
Podobnie jak w innych 
chrześcijańskich tradycjach, 
obchody Bożego Narodzenia 
w prawosławiu mają cha-
rakter radosny i uroczysty. 
W cerkwiach odbywają się 
uroczyste nabożeństwa, 
podczas których przypomina-
ne są wydarzenia związane z 
narodzeniem Jezusa. Liturgia 
jest pełna śpiewów, modlitw 
i czytań, a wierni otrzymują 
błogosławieństwo od duchow-
nych.
Wieczorem wielu ludzi uczest-
niczy w uroczystych proce-
sjach, które odbywają się 
wokół cerkwi. Wierni niosą ze 
sobą ikony, śpiewają pieśni 
religijne i składają modlitwy. 
Procesje oświetlane są świe-
cami, co dodaje uroku temu 
wydarzeniu.

W domach przygotowuje się 
specjalne potrawy, z którymi 
spotyka się rodzina i przy-
jaciele. Wśród tradycyjnych 
dań znajduje się na przykład 
„kutia” - mieszanka miodu, 
orzechów, maku i pszenicy, 
symbolizująca związek mię-
dzy ziemią a niebem. W tym 
czasie wiele osób odwiedza 
swoje rodziny i bliskich, aby 
świętować razem.
Boże Narodzenie w prawo-
sławiu ma również swoje 
specjalne obrzędy, takie jak 
poświęcenie wody, które od-
bywa się na pamiątkę chrztu 
Jezusa w Jordanie. Wielu 
wiernych przychodzi w tym 
dniu do cerkwi, aby zabrać 
ze sobą poświęconą wodę do 
domu, która ma zdaniem pra-
wosławnych chrześcijan moc 
oczyszczania i uzdrawiania.
Ważne jest, aby podkreślić, 
że obchody Bożego Naro-
dzenia w prawosławiu mają 
swoje własne tradycje i 
zwyczaje, które różnią się od 
tych obchodzonych w innych 
wyznanich chrześcijańskich. 
Jednak podstawowa treść i 
przesłanie święta - narodze-
nie Jezusa Chrystusa - jest 

wspólne dla wszystkich 
chrześcijan.
Podczas Chanuki rodziny 
żydowskie spotykają się, aby 
wspólnie obchodzić to święto. 
Głównym elementem ob-
chodów jest zapalanie świec 
na menorze. Menora składa 
się z jednej głównej świecy, 
zwanej shamash, oraz ośmiu 

świec symbolizujących ośmio-
dniowe zapalanie.

Każdego wieczoru podczas 
świąt rodziny zbierają się 
przy menorze recytując 
specjalne modlitwy i śpiewają 
tradycyjne piosenki związane 

z Chanuką.
Podczas tych dni, dzieci 
często biorą udział w tradycji 
zwanej dreidel. Jest to mały 
drewniany lub plastikowy 
przedmiot w kształcie grze-
chotki z hebrajskimi literami 
na każdym z czterech boków. 
Dzieci kręcą nim na zmianę 
i wykonują różne czynności 

w zależności od litery, która 
pojawia się na górze. Ten 
prosty przedmiot staje się 
symbolem jedności rodziny i 
radości podczas świętowania 
Chanuki.
Kolejnym elementem obcho-
dów Chanuki jest spożywanie 

tradycyjnych potraw, takich 
jak latkes (placek ziemnia-
czany), sufganiyot (pączki). 
Serwowanie potraw na bazie 
oleju upamiętnia cud kiedy to 
niewielka ilość oleju wystar-
czała na oświetlanie Świątyni 
Jerozolimskiej przez osiem 
dni.
Święto Chanuka ma głębokie 
znaczenie religijne dla spo-
łeczności żydowskiej, symbo-
lizując nadzieję, niegasnący 
ogień i przetrwanie w obliczu 
trudności. To również okazja 
do spotkania się z rodziną 
i przyjaciółmi, dzielenia się 
radością i modlitwami oraz 
cieszenia się jedzeniem i 
tradycjami tego wyjątkowego 
święta.
Cieszmy się zatem wspól-
nie świętami, niezależnie 
od tego czy jest się żydem, 
katolikiem, czy prawosław-
nym. Święta te powinny być 
rodzinne i celebrowane z 
godnością, a symbole nie 
koniecznie powinny pojawiać 
się w urzędach czy parlamen-
cie. Tutaj najważniejsza jest 
rodzina i wiara, a nie komer-
cja oraz polityka.

JL

Oby tylko 
nie zawisnąć na 
choince
Dziękuję w imieniu całego 
zespołu, wszystkim naszym 
czytelnikom, że możemy 
być dla Was jako alternatyw-
ne źródło informacji, gdzie 
nie ma nad nami cenzorów 
i namiestników. Staliśmy 
się gazetą społeczną, której 
nikt nie finansuje oprócz 
reklamodawców, a to co za-
braknie dokłada wydawca, 
czyli StudioExtra. Okazuje 
się, że przez to, iż jesteśmy 
niezależni, troszkę mniej 

nas lubi garstka urzędnków 
z miejskiego magistratu. Do 
tego stopnia, że po raz pierw-
szy od powstania „Extra” 
zabrakło w tym wydaniu 
życzeń z UM Wałcz. Cieka-
we dlaczego? hmm...ale na 
szczęście, to tylko garstka, 
bo lwia część urzędników wy-
konuje swoją robotę napraw-
dę sumiennie i im składamy 
szczególne życzenia szczę-
ścia i wszelakiej pomyślności 
oraz zadowolenia z pracy.  

Skoro mamy święta, to za-
pewne w każdym domu sta-
nie w zaszczytnym miejscu 
choinka. A jak jest historia 
choinki? Okazuje się, że sięga 
czasów starożytnych. Począt-
kowo drzewo było symbolem 
życia i odrodzenia w mitologii 
wielu kultur. W starożytnym 
Rzymie choinki były deko-
rowane na czas Saturnaliów 
- święta ku czci Saturna 
obchodzone w grudniu, które 
obwieszczały nadejście zimy i 

najkrótszego dnia w roku.

Tradycja dekorowania 
drzewek na Boże Narodze-
nie wywodzi się natomiast 
z Niemiec (to ten kraj od 
Tuska) i przywiązywana jest 
do postaci św. Bonifacego z 
Düsseldorfu. Według legen-
dy, w VIII wieku św. Bonifacy 
zasadził na terenie ówcze-
snych Niemiec jodłę, która 
stała się pierwszą choinką. 
Święty zachwalał to drzew-
ko jako symbol wiecznego 
życia i Nieba. Zastanawiam 
się czasem, czy jak mamy 
świerki, lub sosny, to czy 
podchodzić to może pod 
obrzęd szatanistyczny? Miej-
my nadzieję, że nikt z tego 
powodu lampek nam nie 
będzie gasił.
Te pierwsze choinki, zdobio-
ne ozdobami, pojawiły się 
w XVI wieku w niemieckich 
domach i kościołach. Począt-
kowo dekoracjami były jabł-
ka, orzechy i czekoladowe 

cukierki, które symbolizowa-
ły owoce z drzewa rajskiego. 
Takie choinki mi podobają 
się najbardziej i taka po-
wstanie też w naszym 
domu. Z biegiem czasu 
coraz popularniejsze stawa-
ły się dekoracje wykonane 
ręcznie, takie jak papierowe 
girlandy, ozdobne świece, 
czy kolorowe wstążki.
Tradycja dekorowania cho-
inki szybko rozprzestrzeniła 
się po Europie i w XIX wieku 
dotarła również do Stanów 
Zjednoczonych. Choinka 
stała się symbolem Bożego 
Narodzenia, radości i rodzin-
nego spotkania. Z tą tylko 
różnicą, że zaczęto wrzucać 
na nie plastiki i nieprzetwa-
rzalne ozdoby. Jakoś umknę-
ła taka piękna tradycja 
naturalnośći i wszyscy poszli 
na łatwiznę. 

Przez tę historię chciałbym 
pokazać, jak wszytko się 
zmienia i jak przeinacza. 

Choinka jako symbol życia 
i odrodzenia stał się miej-
scem do składania pre-
zentów. Pogańskich darów.
Kto da lepszy? Ekstrymiści 
nawet zadłużają się, aby 
tylko pokazać, że są fajni. 
Wszytko dla idei nie ducho-
wej, ale dla bezwzględnego 
materializmu, który dopro-
wadza do depresji i stresu. 
Oby tylko z tego nie było 
później tragedii, że ktoś w 
bezradności sam zawiśnie 
na choince. 
Życzę więc wszystkim, aby 
mieć odwagę nie dążyć do 
samego materializmu, ale 
dać więcej duchowości w 
te święta i zastanowić się, 
dlaczego tak naprawdę je 
obchodzimy.

Piotr Kurzyna
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WYBIERZ GADŻET DO SWOJEJ FIRMY. 

WYKORZYSTAJ 

SWÓJ BUDŻET Z ROKU 2023 

tel 67 387 42 43 

https://studioextra.bluecollection.gifts/

PK. Słyszy się, że za-
mierzacie wzmacniać 
Wasze struktury. ja-
kie planujecie działa-
nia w tym kierunku?
MG. Już teraz mamy 
silne struktury i osoby, 
które będą dobrymi li-
derami swoich okręgów 
wyborczych w wyborach 
samorządowych. Co 
nie zmienia faktu, że 
ludzi mądrych, nigdy 
za wiele. Każdy czło-
wiek kreatywny, z wizją 
rozwoju, chcący osobi-
ście wziąć ciężar odpo-
wiedzialności za nasze 
Małe Ojczyzny jest u 
nas mile widziany. To 
przebudzenie społecz-
ne po wyborach par-
lamentarnych chcemy 
oczywiście wykorzystać, 
aby przyciągnąć do nas 
ludzi najbardziej warto-
ściowych.
 Chętnych zapraszam 
na spotkanie do nasze-
go biura PSL na Ko-
ściuszki 16 (wejście od 
Królowej Jadwigi – dod.
red.)

 PK. Struktury powia-
towe, to zdaje się, w 
przypadku PSL, także 
Człopa Tuczno i Miro-
sławiec
MG. Zawsze działaliśmy 

na tych terenach i tam też 
chcemy się nadal wzmac-
niać. Te miejscowości oraz 
gmina Wałcz są dla nas 
strategiczne przy ubieganiu 
się w przyszłości o mandaty 
w wyborach samorządo-
wych do powiatu, a także 
do samorządu wojewódz-
kiego, więc jeśli są osoby, 
które są charyzmatyczne 
i mają wizję oraz podobne 
poglądy, to zapraszamy do 
nas, powinniśmy się spo-
tkać i porozmawiać.
Chętnych zapraszam na 
spotkanie do naszego biura 
PSL na Kościuszki 16 (wej-
ście od Królowej Jadwigi) 
 
PK. Wybory samorządo-
we odbędą się najpraw-
dopodobniej w kwietniu 
2024 roku. Czy Wasz ko-
mitet wyborczy planuje 
wystawić kandydata na 
Burmistrza, czy może po-
przeć któregoś z innych 
kandydatów?
MG. Na razie nic nie mogę 
powiedzieć, gdyż jeszcze 
nie podjęliśmy takich de-
cyzji. Rozmowy trwają. W 
odpowiednim czasie poin-
formujemy mieszkańców w 
jakiej formule przystąpimy 
do wyborów.
 
PK. Jako obserwator 
sceny politycznej, także 
tej lokalnej, jak oceniasz  
konflikt pomiędzy rad-
nymi a burmistrzem w 

mieście Wałcz?
MG. Burmistrz, który nie ma 
poparcia większości w mie-
ście, nigdy nie jest w stanie 
działać skutecznie. Wycho-
dzi na to, że do stworzenia 
odpowiedniej atmosfery 
umożliwiającej współdziała-
nie władzy wykonawczej a 
uchwałodawczej obecnemu 
burmistrzowi czegoś zabra-
kło na początku kadencji, 
Być może odpowiedniej 
komunikacji, być może woli, 
tego nie wiem. Efekt jest 
taki, że współdziałania nie 
ma i w takim zestawieniu 
osobowym raczej nie będzie 
również w nowej kaden-
cji. Postępowanie obu stron 
pozostawia na ten moment 
wiele do życzenia, ale w 
mojej ocenie jest to efekt 
napięć budowanych pomię-
dzy, nazwijmy to stronami 
od początku kadencji, które 
dzisiaj przerodziły się w wy-
raźną, wzajemną niechęć. 
Formuła takiej współpracy 
już dawno się wyczerpała 
i na nową kadencję samo-
rządową trzeba w naszej 
gminie poszukać nowych 
rozwiązań. My takie z pew-
nością zaproponujemy.
 
PK. Jesteś przedsiębior-
cą. Czy przedsiębiorcom 
dobrze się pracuje w 
Wałczu?
MG. Niestety odpowied-
niej atmosfery od jakiegoś 
czasu wyraźnie brakuje.. 
Wydaje mi się, że przyszedł 
czas na zmiany, które ten 
niekorzystny trend odwrócą. 
Dla nas Ludowców oczywi-
ście najważniejsza jest rada 
miejska. Szukamy do tego 
gremium ludzi którzy mają 
wizję rozwoju miasta, a nie 
biją się o mandat radnego 
dla diety, aby dorobić do 
wypłaty. W radzie miejskiej 
potrzebni są ludzie, którzy 
w życiu osiągnęli sukces, 
albo Ci którzy udźwigną 
ciężar odpowiedzialności 
za gminę na swoich bar-
kach. Uważam, że w radzie 
miejskiej powinien być 
większy głos przedsiębior-
ców, właścicieli stoisk han-
dlowych na tzw. ryneczku, 
właścicieli sklepów, bo ci 
ludzie są jedną z najbardziej 
istotnych grup społecznych, 
która tworzy miejsca pracy 
i przynosi dochody dla mia-
sta.  Również w gminach 
wiejskich, w radach powinni 
znaleźć się rolnicy, bo naj-
więcej zapada tam decyzji, 
które ich dotyczą, a proble-
my te znają z codziennego 
życia. 
 

PK. Zatem życzę sukcesu 
i znalezienia najbardziej 
wartościowych ludzi.
MG. Dziękuję serdecznie,  a 
korzystając ze sposobności, 
w tym wyjątkowym czasie, 
pragnę złożyć Państwu  naj-
serdeczniejsze życzenia z 
okazji zbliżających się świąt 
Bożego Narodzenia. Niech 
ten czas radości, miłości 
i spokoju przyniesie Wam 
Państwu wiele szczęścia i 
spełnienia. Niech Święta 
Bożego Narodzenia będą 
okazją do spotkań z naj-
bliższymi, do dzielenia się 
ciepłem i życzliwością.
Mariusz Górnik

dokończenie ze str. 1

SALON DEKORACJI OKIEN
ul.Bankowa2, Wałcz

tel. 698 067 337



Ogłoszenia drobne: 1.00 zł za słowo

Ogłoszenia drobne
Sprzedaż lokalna (sprzedaj skutecznie samochód, mieszkanie lub dom). 
Otrzymasz od nas reklamę w lokalnej gazecie, na największym portalu w po-
wiecie wałeckim, zdjęcie sprzedawanego produktu, wystawienie produktu na 
OLX lub Allegro.
- kto szybciej sprzeda jak nie MY, mając wszystkie media lokalne w ręku?
Tel. 67 387 42 43, extrawalcz@gmail.com

Praca w różnych gałęziach gospodarki sortownie, pakownie, 
produkcja, ogrodnictwo i inne. Zatrudnienie w ciągu całego 
roku, godne stawki wynagrodzenia.

Rekrutacja: Biuro w Wałczu, ul. Kościuszki 12A,  

tel. 603122111  Licencja: 4933

Praca w Niderlandach

NIERUCHOMOŚCI 

Biuro do pracy,  
Telefon

+48 691 73 90 21
+48 608 007 979

468469470471

Sprzedam działkę budow-
laną w Wałczu 775m2 po-
łożoną w dobrym miejscu. 

Kontakt: 667 315 546
479480481

Wynajmne mieszkanie 
w Wałczu trzecie pię-

tro ul. Poniatowskiego, 
wysoki standard. tel. 

kontaktowy 603190175
480481

USŁUGI

Remonty i wykończenia 
wnętrz. 

Kontakt: 504 160 153

Serwis instalacji fotowol-
taicznych: tel. kontakt: 

tel. 533 626 165

Rodzinne imprezy, malo-
anie twarzy, zabawy dla 
dzieci, wesela, urodziny, 

imprezy firmowe
tel:781 203 002

Przystrajanie 
grobów,

ołtarzyków:
600 666 266 

ADRES REDAKCJI
ul.Kościuszki 4, 78-600 Wałcz
REDAKTOR NACZELNY 
p.o. Piotr Kurzyna
I ZESPÓŁ REDAGUJĄCY 
Piotr, Jacek, Natalia, Loni

KONTAKT:
e-mail: extrawalcz@gmail.com  non stop
strona internetowa: www.extrawalcz.pl, non stop
Telefon: 67 387 42 43 często nie zawsze
Redakcja czynna w godzinach pracy
SKŁAD
StudioExtra 
DRUK:
Agora SA

Redakcja nie ponosi odpowiedzialności za 
treść zamieszczanych reklam i ogłoszeń 
oraz zastrzega sobie prawo do redagowa-
nia i skracania nadesłanych tekstów. Listy 
nadsyłane do redakcji są wyrazem opinii ich 
autorów. Redakcja nie zwraca materiałów 
niezamówionych. 

RÓŻNE
➡️ Kosztorysy

➡️ Nadzór budowlany
➡️ Świadectwa charakte-

rystyki energetycznej
➡️ Projekty budowlane
➡️ Kierownik budowy

➡️ Inwestor zastępczy-
tel.607 342 094
tel. 665 402 488

ZAPRASZAMY

POMIARY KAMERĄ 
TERMOWIZYJNĄ 

bezpłatny dojazd powiaty 
(wałecki, pilski, złotowski) 

Sprawdzenie izolacji mieszkań i domów.
Wychwycenie miejsc, gdzie ucieka ciepło. 

Badanie paneli fotowoltaicznych.
Audyt energetyczny.

Samo badanie wraz z raportem - od 250zł
Audyt  - wyceniany indywidualnie  

kontakt: 533 626 165

PRACA 

- samodzielny 
elektryk do montażu 

falowników i tras 
kablowych,
wymagane 

uprawnienia 
do pomiarów.

+48 533626165 
 

Praca w Holandii

WÓJTA GMINY WAŁCZ
informuje, że zostały wywieszone na 

tablicy ogłoszeń
Urzędu Gminy Wałcz i stronie 

internetowej Gminy Wałcz
www.bip.gminawalcz.pl  
wykazy oraz ogłoszenia

nieruchomości przeznaczonych do zby-
cia, najmu i dzierżawy

Burmistrz Mirosławca informuje, że 
w dniu 19 grudnia 2023 r. na tabli-
cy ogłoszeń Urzędu Miejskiego w 

Mirosławcu, w Biuletynie Informacji 
Publicznej oraz na stronie interne-

towej Urzędu na okres 21 dni został 
opublikowany wykaz nieruchomo-
ści przeznaczonych do dzierżawy 
stanowiących mienie komunalne 

Gminy Mirosławiec
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Informujemy, że w dniu 
31.01.2024r. o godz. 1000 odbę-

dzie się  przetarg na najem  lokalu 
użytkowego usytuowanego, przy Al. 
Zdob. Wału pom. 20/l.u. nr 1 w Wał-
czu, szczegóły na tablicy ogłoszeń  

TBS sp. z o.o. Wałczu,  Urząd Miasta 
Wałcz  oraz  na stronie BIP Urzędu 

Miasta Wałcz oraz TBS Wałcz.  

TBS spółka z o.o. w Wałczu infor-
muje, że na tablicy Urzędu Miasta 

Wałcz, TBS sp.z o.o.  w Wałczu 
oraz na stronie BIP Urzędu Miasta 
Wałcz  oraz TBS Wałcz, zamiesz-
czona zostanie na okres 21 dni 
( od 03.01.2024 - 24.01.2024r. ) 

informacja 
o lokalu użytkowym przeznaczo-
nym do wynajmu (Al. Zdob. Wału 

pom. 20/l.u. nr 1 ).
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Wesołych Świąt!Wesołych Świąt!
Na zbliżające się Święta Bożego Narodzenia

pragniemy złożyć najserdeczniejsze życzenia zdrowia,

 miłości i wszelkiej pomyślności. 

Niech nadchodzące święta będą niezapomnianym czasem 

spędzonym w gronie najbliższych, 

bez pośpiechu, trosk i zmartwień. 

Nadchodzący Nowy Rok niechaj spełni pokładane

 w nim nadzieje i przyniesie sukcesy 

w realizacji osobistych planów.
Przewodniczący 

Rady Miejskiej w Człopie

Zbigniew Tymecki

 Burmistrz 
Miasta i Gminy Człopa

Jerzy Bekker

Jakie stawki od 1 
stycznia 2024 r. wy-
sokość stawki opłaty 
za  gospodarowania 
odpadami komunal-
nymi? 

 w przypadku nieruchomości 
zamieszkałej wynosi 40,00 
zł miesięcznie od osoby w 
przypadku, gdy odpady są 
zbierane i odbierane w spo-
sób selektywny.

Wysokość zwolnienia z części 
opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi wła-
ścicieli nieruchomości zabu-
dowanych budynkami miesz-
kalnymi jednorodzinnymi 
kompostujących bioodpady 
stanowiące odpady komunal-
ne w kompostowniku przy-
domowym w dalszym ciągu 
wynosi 5,00zł od osoby.

Ile za odpady 
w Tucznie?

Trwa cykl kontrolny 
właścicieli nieru-
chomości dotyczący 
zawartych umów oraz 
posiadanych dowo-
dów płatności za 
opróżnianie zbiorni-
ków bezodpływowych 
lub instalacji przydo-
mowych oczyszczalni 
ścieków. 

Jeżeli są osoby, które  
wiedzę o nieścisłościach w 
swoich domowych instala-
cjach oraz dokumentach, 
powinny niezwłoczne przy-
stąpienie do unormowania 

sytuacji. Ustawa nakłąda 
obowiązek na gminy, aby te 
kontrolowały, kto ile wywozi 
nieczystości płynnych. 
Urząd Gminy w Tucznie za-
chęca swoich mieszkańców 
do wypełniania ankiety, 
w celu aktualizacji gminnej 
ewidencji zbiorników bezod-
pływowych i przydomowych 
oczyszczalni ścieków. Radni 
w drodze uchwały powinni 
w każdej gminie ustalić 
kary, za brak dokumentów 
lub brak cyklicznego odda-
wania odpadów płynnych. 
Dotyczy to także odpadów 
w oczyszczalniach ekolo-
gicznych. 

Kontrol obowiązkowa

„Równe szanse 
dla wszystkich 
mieszkańców”. 
Są eurofundusze na 
tworzenie
miejsc pracy w przed-
siębiorstwach społecz-
nych.
Organizacje pozarządowe we 
współpracy z samorządami 
będą podawać pomocną 
dłoń wszystkim, którym w 
życiu jest trudniej. Pomo-
gą wyjść z domu i znaleźć 
zatrudnienie. Na Pomorzu 
Zachodnim ma powstać co 
najmniej 390 nowych miejsc 
pracy w przedsiębiorstwach 
społecznych. Realizacja 
pomocy możliwa jest dzięki 
Funduszom Europejskich dla 
Pomorza Zachodniego. Sieć 
Zachodniopomorska Ośrod-
ków Wsparcia Ekonomii Spo-
łecznej otrzyma na realizację 
ambitnego programu 53 mln 
zł dofinansowania. W piątek, 
15 grudnia w Urzędzie Mar-
szałkowskim zostały podpi-
sane umowy – To inwestycje 
w człowieka. Takim projek-
tami udaje się nam krok po 
kroku rozwiązywać proble-
my mieszkańców i tworzyć 
równe szanse dla wszystkich 
– mówił podczas spotkania 
Marszałek Województwa Za-
chodniopomorskiego Olgierd 
Geblewicz. 

Rozwój ekonomii społecznej 
ma realny wpływ na rynek 
pracy. Skupia się na wsparciu 
osób, m.in z niepełnospraw-
nościami, starszych czy 
bezrobotnych. Za działania 
w ES odpowiadają m.in. or-
ganizacje pozarządowe, spół-
dzielnie oraz podmioty takie 
jak: spółki non profit, stowa-
rzyszenia JST, koła gospodyń 
wiejskich, jednostki reinte-
gracji społeczno-zawodowej. 
Na Pomorzu Zachodnim 
aktywnie działa 3 700 takich 
podmiotów. 

– Rozpoczynamy kolejny 
wielki projekt, który jest 
finansowany z Funduszy 
Europejskich dla Pomorza 
Zachodniego. Takimi przed-
sięwzięciami udaje się nam 
krok po kroku rozwiązywać 
problemy naszych mieszkań-
ców i tworzyć równe szanse 
dla wszystkich. Otwieramy 
pakiet działań skierowanych 
do ludzi, którzy mają proble-
my większe niż inni.  Cieszę 
się, że pomagają nam w tym 
środki Europejskiego Fundu-
szu Społecznego+. Staramy 
się coraz bardziej rozkręcać 
tę perspektywę. To trudny 
rok, gdy kończymy projekty 
i zadania, a jednocześnie 
rozpoczynamy nowe przed-
sięwzięcia, ale chcemy jak 
najszybciej wejść w nowy 
funduszowy cykl – mówił 
marszałek Olgierd Geble-
wicz.

Dzięki realizacji działań 
SZOWES w województwie z 
pomocy ma skorzystać 670 
podmiotów ekonomii spo-
łecznej. Z zatwierdzonych 
wniosków o dofinansowanie 
wynika także, że dzięki pro-
jektom uda się utworzyć co 
najmniej 390 nowych miejsc 
pracy w przedsiębiorstwach 
społecznych.

pk, 
źródło UMarszałkowski



Do Powiatowego Zakładu 
Aktywności Zawodowej w 
Wałczu została zakupio-
na lampa terapeutyczna 
Lumia. 

Lampa przeznaczona jest do pro-
wadzenia zabiegów terapeutycz-
nych polegających na nagrzewaniu 
pacjenta z wykorzystaniem energii 
cieplnej emitowanej przez promien-
nik. Wykorzystanie powyższego 

sprzętu odbywać się będzie w ra-
mach rehabilitacji leczniczej pracow-
ników z niepełnosprawnością w PZAZ 
w Wałczu pod okiem fizjoterapeutów 
i osób nadzorujących proces rehabi-
litacji.

Zakup został sfinansowany z środków 
pochodzących od PZU Życie SA na 
podstawie umowy prewencyjnej.

źródło: PowiatWałecki

Lampa terapeutyczna w ZAZ

 już zakupiona 
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Radni na ostatniej sesji uchwa-
lili budżet na rok 2024. Miasto 
wyda na inwestycje ponad 
40 milionów złotych. Bardzo 
duża część środków pocho-

dzi z programów zawartch w 
Polskim ładzie, o które starali 
się urzędnicy. Część inwestycji 
będzie musiała być zrealizowa-
na ze środków własnych, w tym 
ze sprzedaży działek. Część 
radnych uważa, że wartości te 
przeszacowano.

Wśród inwestycji bedzie między 
innymi remont Muzeum Ziemi 

Wałeckiej, doposażenie skateparku, 
zbudowanie pomostu przy wałec-
kim MOSiR, dosyć dużo inwestycji 
drogowych, w tym dokończenie już 
rozpoczętych oraz zakup autobusów 

niskoemisyjnych.

Radni, nie do końca zgadzają się z 
wycenami, jakie były zaproponowa-
ne przez burmistrza Żebrowskiego.  
Odbiegają od realiów i rzeczywisto-
ści. Warto przypomnieć, że zastrze-
żenia do wycen przedstawianych 
przez burmistrza były wcześniej już 
podnoszone podczas inncyh uchwał. 

 DŁ

Budżet w Wałczu 
uchwalony, choć było ale...

Ferie zimowe 2024. Od kiedy?
Zachodniopomorskie w tym 
roku jako pierwsze startuje z 
feriami zimowymi. 
Ferie zimowe w 2024 rozpoczynają 
się 15 stycznia 2024 roku, a kończą 

25 lutego 2024 roku. 
Ferie zimowe 2024 w województwie 
zachodniopomorskim będą trwały 
od 15 stycznia do 28 stycznia 2024 
roku.
Jak wypadają ferie zimowe 
2023/2024 w innych wojewódz-

twach?
15.01-28.01 - zachodniopomorskie, 
dolnośląskie, mazowieckie,
22.01-4.02 - warmińsko-mazurskie, 
podlaskie,
29.01-11.02 - śląskie, łódzkie, lubel-
skie, podkarpackie,

12.02-25.02 - lubuskie, wielkopol-
skie, kujawsko-pomorskie, święto-
krzyskie, małopolskie.

Warto pomyśleć, co mają robić w 
tym czasie pociechy. 

Wesołych świąt
��ęśliwego nowego roku

Szczęśliwych chwil w czasie świąt 
Bożego Narodzenia 

w obecności najbliższych,
oraz Szczęśliwego Nowego 

roku 2024. 
Wszystkim naszym 
spółdzielcom życzy 

zarząd 
Wałeckiej Spółdzielni Mieszkaniowej

wraz z praownikami
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Buda dla Kota

To już kolejna sesja Rady 
Młodzieżowej Powiatu 
Wałeckiego , która miała 
miejsce w Lokalnym Cen-
trum Nauki „Metalowe 
Inspiracje” w Wałczu 

Radni wzięli udział w warsztatach 
„Prawa i wolności obywatelskie”, 
które przeprowadziła Joanna 
Bródka z Sekretariat ds Młodzieży 
Pomorze Zachodnie; dyrektor Se-

kretariatu ds. Młodzieży Arkadiusz 
Mazepa rozmawiał z radnymi nt. 
funkcjonowania rad młodzieżo-
wych. W dalszej części obrad radni 
jednogłośnie wybrali komisje te-
matyczne ds. Transportu, Edukacji, 
Sportu i rekreacji, Ekologii; zadecy-
dowano również o stworzeniu pro-
filu Rady Młodzieżowej na mediach 
społecznościowych i opracowaniu 

logo Rady. Arkadiusz Mazepa zapro-
sił reprezentację Rady na spotkanie 
i warsztaty dla rad młodzieżowych 
z całego województwa, które odbę-
dą się w kwietniu w Szczecinie.
Podczas sesji starosta wałecki 
dr Bogdan Wankiewicz wręczył 
zaświadczenie o wyborze radnym, 
którzy byli nieobecni na pierwszej 
sesji.
Wałecka Rada Młodzieżowa jest 
jedyną radą powiatową w woje-
wództwie zachodniopomorskim. 

Obecnie największym problemem 
Rad Młodzieżowych jest brak moż-
liwości decyzyjnych, a tylko głos 
doradczy, niezobowiązujący. Powiat 
wałecki liczy jednak na to, że uda 
się doprowadzić do takiego kształtu 
rady, aby bycie radnym było moc-
no motywujące dla młodych ludzi.

Młodzi dobrze radzą

Cudownych świąt w pozytywnej
atmosferze, wiele spokoju i radości

oraz wytrwałości w realizacji
noworocznych postanowień

ŻYCZY ZESPÓŁ 
HIGH ZONE BARBER

  Z D R O W Y C H  ,  W E S O Ł Y C H  Ś W I Ą T ,

A B Y  P R Z Y  Ś W I Ą T E C Z N Y M  S T O L E

N I E  Z A B R A K Ł O  Ś W I A T Ł A  I  C I E P Ł A

R O D Z I N Y ,  A  N O W Y  R O K  N I Ó S Ł  Z A

S O B Ą  S Z C Z Ę Ś C I E  I  P O M Y Ś L N O Ś Ć    

Ż Y C Z Ą  W Ł Ą Ś C I C I E L E  I
P R A C O W N I C Y  Z A K Ł A D U

O P T Y C Z N E G O

U L .  A L E J A  T Y S I Ą C L E C I A 4  
P O N  -  P T  9 : 0 0  -  1 7 : 0 0

S O B  9 : 0 0  -  1 3 : 0 0

Opieka nad kotami wolno żyjącymi jest 
zadniem gminy, w ramach którego mia-
sto zapewnia leczenie chorych, rannych 
kotów, ich sterylizacje, kastracje, dokar-
mianie oraz schronienie.
Wspólnie z Wałecką Spółdzielnią Mieszkaniową Urząd 
Miejski zakupił  6 budek, które zostały postawione w 

miejscach bytowania kotów wolno żyjących m.in. 
na osiedlu Dolne Miasto (zakup sfinansowała 
WSM), na osiedlu Zatorze, przy ul. Kościuszki 
oraz Tysiąclecia . Kilka starych budek zostało 
wymienionych na nowe, aby zabezpieczyć koty 
przed mrozami oraz ze względów estetycznych. 
Budki zostały ustawione w  miejscach bezpiecz-
nych dla kotów, jak i łatwo dostępnych dla spo-
łecznych opiekunów kotów wolno żyjących tzw. 
karmicieli, którzy wspomagają miasto w opiece 
nad kotami. Budki pomogą przetrwać kotom 
szczególnie trudny okres zimowy!

Pamiętajmy:

- koty wolno żyjące to zwierzęta dzikie, po-
winny mieć zapewnione warunki rozwoju i  
swobodnego bytu;

-  aby reagować wtedy, kiedy koty na-
prawdę potrzebują naszej pomocy, mają 
oznaki chorobowe, są ranne;

-  nie należy zabierać młodych od matki 
(często nieświadomie możemy wyrządzić 
im krzywdę).

 
żródło: UM Wałc



Wczoraj i wczoraj...
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Krzysztof Kowalewicz

...chcesz by było extra? ...chcesz by było extra? 
eventy, akcje marketingowe, eventy, akcje marketingowe, 

daj pomysł , zajmiemy sie realizacjadaj pomysł , zajmiemy sie realizacja

Reklama

Gmina Miejska Wałcz 
rozważa przystąpie-
nie do II edycji pro-
gramu Ciepłe Miesz-
kanie. Mieszkańców 
i Zarządców Wspól-
not, zainteresowa-
nych otrzymaniem 
dofinansowania, 
zapraszamy do wy-
pełnienia wstępnej 

deklaracji. Miesz-
kańcy wspólnot mają 
szanse na środki ze-
wnętrzne, aby zmie-
nić dach lub elewa-
cje, albo wymienić 
źródło ciepła.

Analiza potrzeb pozwoli 
sprawdzić zainteresowa-
nie Programem w Wałczu i 
przygotować się do ewentu-

alnego ubiegania o środki w 
ramach II edycji Programu 
„Ciepłe Mieszkanie”.

Deklaracje można składać 
do 31.12.2023 r. w wersji 
papierowej w Biurze Obsługi 
Interesanta Urzędu Miasta 
Wałcz lub elektronicznie na 
adres e-mail: kontakt@um-
walcz.pl, a także za pomocą 
platformy Epuap.

Celem programu jest popra-
wa jakości powietrza oraz 
zmniejszenie emisji pyłów 
oraz gazów cieplarnianych 
poprzez wymianę źródeł 
ciepła i poprawę efektywno-
ści energetycznej w lokalach 
mieszkalnych znajdujących 
się w budynkach mieszkal-
nych wielorodzinnych.

Dla osób fizycznych:

posiadających prawo wła-
sności
posiadających ograniczone 
prawa rzeczowe
najemców lokalu mieszkal-
nego stanowiącego własność 
gminy wchodzącego w skład 
mieszkaniowego zasobu 
gminy
Przedsięwzięciem dla Bene-
ficjenta końcowego (osoba 
fizyczna) jest demontaż 
wszystkich nieefektywnych 
źródeł ciepła na paliwa stałe 
służących do ogrzewania 
lokalu mieszkalnego oraz:

zakup i montaż źródła ciepła 
albo podłączenie lokalu 
mieszkalnego do efektywne-
go źródła ciepła w budynku.
Dodatkowo mogą być wyko-
nane:

modernizacja instalacji 
wewnętrznych c.o. i c.w.u./
instalacji gazowej;
zakup i montaż okien w lo-
kalu mieszkalnym lub drzwi 
oddzielających lokal od prze-
strzeni nieogrzewanej lub 
środowiska zewnętrznego 
(zawiera również demontaż);
zakup i montaż wentylacji 
mechanicznej z odzyskiem 
ciepła w lokalu mieszkalnym;
dokumentacja projektowa 
dotycząca powyższego za-
kresu.
Dla wspólnot mieszkanio-
wych (w budynkach miesz-
kalnych od 3 do 7 lokali 
mieszkalnych)

Przedsięwzięciem dla 
Beneficjenta końcowego 
(wspólnota mieszkanio-
wa) jest:

Przedsięwzięcie obejmu-
jące demontaż wszystkich 
nieefektywnych źródeł ciepła 
na paliwo stałe służących na 
potrzeby 100% powierzchni 
ogrzewanej w budynku oraz 
zakup i montaż wspólnego 
źródła ciepła do celów ogrze-

wania lub ogrzewania i cwu.
Dodatkowo mogą być wyko-
nane:

demontażu oraz zakupu i 
montażu nowej instalacji 
centralnego ogrzewania i/
lub cwu (w tym kolektorów 
słonecznych i pompy ciepła 
do samej cwu ),
zakupu i montażu wentylacji 
mechanicznej z odzyskiem 
ciepła,
zakupu i montażu ocieple-
nia przegród budowlanych, 
okien, drzwi, drzwi/bram 
garażowych oddzielających 
przestrzeń ogrzewaną od 
przestrzeni nieogrzewanej 
lub środowiska zewnętrz-
nego, (zawiera również 
demontaż), dokumentacji 
dotyczącej powyższego za-
kresu: audyt energetyczny, 
dokumentacja projektowa, 
ekspertyzy, zakup i montaż 
oraz odbiór i uruchomienie 
mikroinstalacji fotowoltaicz-
nej, przy czym instalacja fo-
towoltaiczna dofinansowana 
w ramach programu może 
służyć wyłącznie na potrzeby 
części wspólnych budynku 
mieszkalnego.
 
Przedsięwzięcie nieobejmu-
jące wymiany źródeł ciepła 
na paliwo stałe na nowe 
źródła ciepła, a obejmujące:
zakup i montaż wentylacji 
mechanicznej z odzyskiem 
ciepła, zakup i montaż ocie-
plenia przegród budowla-
nych, zakup i montaż okien, 
drzwi/bram garażowych 
oddzielających przestrzeń 
ogrzewaną od przestrzeni 
nieogrzewanej lub środowi-
ska zewnętrznego (zawiera 
również demontaż),
dokumentację dotyczącą 
powyższego zakresu: audyt 
energetyczny, dokumentacja 
projektowa, ekspertyzy,
zakup i montaż oraz odbiór i 
uruchomienie mikroinstalacji 
fotowoltaicznej, przy czym 
instalacja fotowoltaiczna 
dofinansowana w ramach 
programu może służyć wy-
łącznie na potrzeby części 
wspólnych budynku miesz-
kalnego.
UWAGA!
Ostateczny termin złożenia 
deklaracji: 31.12.2023 r. 
Deklaracje złożone po tym 
terminie nie będą uwzględ-
nione.

Wspólnoty
mają szansę na

CIEPŁE 
MIESZKANIE



Zastępca Burmistrza                    
Alicja Wdowiska   

Burmistrz Tuczna
Krzysztof Mikołajczyk

Przewodnicząca Rady 
Miejskiej w Tucznie
Izabela Kwiecińska

Drodzy Mieszkańcy Gminy Tuczno!
Z okazji świąt Bożego Narodzenia 

składamy Państwu serdeczne życzenia zdrowia, 
pogody ducha, wiary i miłości.

Niech ten czas przyniesie Państwu radość, pokój 
i wzajemną życzliwość.

By każdy z nas  mógł odpocząć przy rodzinnym stole, a 
chwile spędzone z najbliższymi dodały otuchy i pozwoliły 

przezwyciężyć największe trudności.
Na Nowy Rok życzymy, aby szczęście i pomyślność nigdy 
Państwa nie opuściły, a wiara codziennie dodawała sił do 

realizacji nowych zamierzeń.

    

Wesołych Świąt

Mikołaj 
w Człopie
Gmin Człopę odwiedzi-
li pomocnicy Świętego 
Mikołaja - Mikołajki, 
Elf i Śnieżynka.

Spotkanie rozpoczęło się 
grą mobilną „Zagadki Miko-
łaja”, podczas której dzieci 
musiały odszukiwać kody 
QR, odpowiadać na pytania 

oraz na koniec znaleźć elfa, 
który czekał na nich z upomin-
kiem. Następnie wszyscy mogli 
obejrzeć laserową, świąteczną 
bajkę oraz specjalnie przygoto-
wany  pokaz laserowy. W prze-
rwie między pokazami Dyrektor 
Domu Kultury Jolanta Drabiń-
ska oraz Zastępca Burmistrza 
Joanna Jastrzębowska złożyły 
dzieciom świąteczne życzenia. 
Po pokazach najmłodsi wspól-
nie bawili się z mikołajkami, bo 
przecież w tych śietach chodzi 
głównie o radość.
Organizatorem był Dom Kultury 
w Człopie

Mieszkańcy Mirosławca mieli 
okazję obejrzeć  „Opowieść 
Wigilijną” w wykonaniu te-
atru Niby Nic, zespołu Jarzę-
biny, Swojacy, Po schodkach 
i tanecznej oprawy zespołu 
Ady Trzmiel. Wszystko w 
reżyserii Barbara Antochow-

ska przy udziale Bartek 
Michalczyk. Tak więc mocna 
obstawa. 
Sala pękała w szwach, 
a publiczność nie prędko  
wypuściła aktorów i solistów 

ze sceny. To był piękny, 
pełen świątecznych emocji 
wieczór w Ośrodek Kultury 
w Mirosławcu. Oby jeszcze 
więcej takich wydarzeń. 

Opowieść 
z Mirosławca
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Drodzy czytelnicy 

EXTRA WAŁCZ
Życzymy Wam samych dobrych 

wiadomości w roku 2024,
Przyjemności z czytania nie tylko gazet.

Spotkań z osobami wartościowymi
zaczynając od najbliższych świąt

Najprościej ujmując 
Życzymy Wam, aby wszystko było

EXTRA

Redakcja



Wałeckie Centrum Kultury 
ponownie stało się miejscem, 
w którym spotkać się mogli 
miłośnicy i twórcy sztuki. 
Kolejny wernisaż Salonu 
Dorocznego Twórców Ziemi 
Wałeckiej za nami, wystawę 
można zwiedzać jeszcze do 
końca roku.

Wystawa obejmująca 60 dzieł 
jest jak mozaika, łącząca cyklicz-
nie prezentowane prace z serii 
wystaw „Wszystko, co kocham” z 
zupełnie nowymi, jeszcze niezna-
nymi odbiorcom. Znaleźć można 
na niej prace wykonane różno-
rodnymi technikami artystycz-
nymi - obrazy olejne, akrylowe, 
akwarele, rysunki, grafiki, foto-
grafie, a nawet wiersz. Dodatko-
wym elementem tegorocznego 
Salonu są kolaże stworzone 
przez dzieci i ich opiekunów pod-
czas warsztatów, które odbyły 
się podczas ostatniej wystawy 
litografii i kolotypów Pablo Picas-

so.
Lista artystów, prezentujących 
swoje dzieła, jest imponująca, 
obejmuje zarówno doświadczo-
nych twórców, takich jak: Leszek 
Białas, Bartłomiej Baranowski, 
Krzysztofa Czerska, Dorota Za-
remba, Danuta Hofman, Damian 
Sidorski, Barbara Klimaszewska, 
Robert Rojek, Cezary Skrzyp-
czak, Katarzyna Rubak, Rafał 
Rubak, Monika Dąbrowska-Świe-
rad, Andrzej Gałecki, Janusz 
Gajowiecki, Kazimiera Szatkow-
ska, Marlena Sokalska, Bronisław 
Cichy, Michał Kołodziejczyk, jak 
i debiutantów - Wojciecha Arku-
szyńskiego, Witolda Szweryna 
czy OlgęWysocką. 
Szeroka rozpiętość tematycz-
na prac dowodzi różnorodności 
talentów i otwartości twórców 
na nowe artystyczne doświad-
czenia, co czyni wystawę jeszcze 
bardziej fascynującą i warto-
ściową. Zebranych licznie gości 
i artystów tradycyjnie podczas 
wernisażu powitał dyrektor 
Wałeckiego Centrum Kultury - 
Maciej Łukaszewicz, który pod-
kreślił, że wspieranie lokalnych 
twórców jest jednym z najważ-
niejszych zadań WCKu.
Nie tylko prace artystyczne były 
atrakcją Salonu Dorocznego w 

tym roku. Wydarzenie zostało 
urozmaicone koncertem Studia 
Piosenki Esti „Na święta”, któ-
ry wprowadził niepowtarzalny 

klimat świąt. Dzięki uprzejmości 
fotografa Damiana Sidorskie-
go uczestnicy mieli także oka-
zję wziąć udział w bezpłatnej 
świątecznej sesji zdjęciowej, co 
przyciągnęło miłośników foto-
grafii oraz tych, którzy pragnęli 
uwiecznić magiczne chwile na 
dłużej.
Salon Doroczny Twórców Ziemi 
Wałeckiej to nie tylko ekspozycja 
sztuki, ale również święto lokal-
nej kreatywności i artystycznej 
różnorodności. To wydarzenie, 
które integruje społeczność i 
zachęca do docenienia lokal-
nych talentów. Przede wszystkim 
jednak skłania do refleksji nad 
głębokim i ważnym potencjałem 
sztuki lokalnej społeczności.
Organizatorką wystawy jest Pa-
trycja Kania. 

Tekst: K. Paszkiewicz-Borkowska
fot. Cezary Skrzypczak

Salon doroczny. 
Nasi artyści.



Czas płynie nieubłaganie, 
a wraz z nim zmieniają się 
warunki finansowe. Dlatego 
też, jeśli zastanawiasz się 
nad skorzystaniem z kredytu, 
teraz jest doskonały moment, 
by to zrobić. Oferta Bezpiecz-
nego Kredytu 2% jest nie 
tylko korzystna, ale również 
unikalna, gdyż zbliża się jej 
koniec. Oto kilka powodów, 
dla których warto sięgnąć po 
tę okazję przed jej zakończe-
niem. 
 
 
1. Możliwość zakupu nieruchomo-
ści bez wkładu własnego 
 
Nie musisz posiadać wkładu własne-
go, aby nabyć wymarzoną nierucho-
mość, obecnie Bezpieczny Kredyt 2% 
w połączeniu z Rodzinnym Kredytem 
Mieszkaniowym daje możliwość naby-
wania nieruchomości bez konieczno-
ści wnoszenia wkładu własnego. 
 
2. Oprocentowanie na Poziomie 
2% - Rzeczywista Okazja 
 
Oprocentowanie kredytu jest jednym 
z kluczowych czynników, który wpły-
wa na koszty związane z pożyczką. 
Bezpieczny Kredyt 2% oferuje niespo-
tykane dotąd 2% oprocentowanie, co 
stanowi rzeczywistą okazję dla tych, 
którzy chcą zadbać o swoją stabil-
ność finansową. 
 
Porównując kredyt na 30 lat na kwotę 
400.000 , przy założeniu wkładu wła-
snego na poziomie 10 %, rata w tym 
samym Banku przy standardowym 
kredycie to 3201,24 a przy kredycie 
2 %- 1777 pln( i tutaj jest to rata ma-
lejąca , czyli spada wraz z upływem 
czasu). 
 
3. Bezpieczne Warunki - Zaufaj 
Profesjonalistom 
 
Nie tylko niskie oprocentowanie 
sprawia, że ta oferta wyróżnia się na 
tle innych. Bezpieczny Kredyt 2% to 
także gwarancja transparentności i 
bezpieczeństwa transakcji. Zespół 
profesjonalistów zadba o to, byś mógł 
skorzystać z kredytu z pełnym spoko-
jem ducha, mając pewność, że każdy 

krok jest starannie przemyślany. 
 
4. Koniec Okazji - Zbliżający się 
Termin 
 
Czas biegnie nieubłaganie, a razem 
z nim kończy się unikalna oferta 
Bezpiecznego Kredytu 2%. War-
to działać szybko, by skorzystać 
z korzystnych warunków, które 
niebawem mogą przeminąć. Nie 
czekaj na ostatnią chwilę – teraz 
masz szansę na zabezpieczenie 
swojej przyszłości finansowej. Znasz 
termin do kiedy musisz złożyć wnio-
sek? To może Cię zaskoczyć. 
 
5. Indywidualne Podejście - Do-
pasowane Rozwiązania 
 
Zespół odpowiedzialny za Bezpiecz-
ny Kredyt 2% zawsze podchodzi 
do klienta indywidualnie. Zrozumie 
Twoje potrzeby i dostosuje warunki 
kredytu do Twojej sytuacji finan-
sowej. To szansa na skorzystanie 
z elastycznych rozwiązań, które 
pozwolą Ci spłacać zobowiązania 
zgodnie z własnym tempem. 
 
6. Budowanie Historii Kredyto-
wej - Inwestycja w Przyszłość 
 
Korzystając z Bezpiecznego Kredy-
tu 2%, nie tylko spełniasz bieżące 
potrzeby finansowe, ale również 
budujesz swoją historię kredytową. 
To inwestycja w przyszłość, która 
może otworzyć przed Tobą drzwi do 
kolejnych korzystnych ofert finan-
sowych. 
 
Czas na podjęcie decyzji jest teraz. 
Bezpieczny Kredyt 2%, to niepowta-
rzalna okazja, która szybko dobie-
gnie końca. Skorzystaj z tej szansy,  
zanim stanie się historia, i zapewnij 
sobie stabilność finansową na lata. 
Nie czekaj i sprawdź, czy spełniasz 
warunki na preferencyjne warunki, 
zawsze możesz potraktować ten 
instrument jako inwestycję.

Więcej infomracji można dowiedzieć 
się u specjalistów:

Spokojne Finansowanie
Barbara Fidurska
tel: 722 939 352

Bezpieczny kredyt 2% 
ostatni moment

specjalny kontakt dla mieszkańców 
powiatu wałeckiego  

Ostatnie lokale w ramach kredytu 2%
 Osiedle Kołatnik.
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Z kapelusza 
Janusza

ciekawostki

 
Jasio mówi do mamy:
– Mamusiu, chciałbym ci 
coś ofiarować pod choinkę.
– Nie trzeba, syneczku. Jeśli 
chcesz mi sprawić przy-
jemność, to popraw swoją 
jedynkę z matematyki.
– Za późno, mamusiu. Kupi-
łem ci już perfumy

Przedszkolak pyta kolegę:
– Co dostałeś na gwiazdkę?
– Trąbkę.
– Mówiłeś, że dostaniesz 
lepsze prezenty!
– To super prezent! Dzięki 
niej zarabiam codziennie 
złotówkę!
– W jaki sposób?
– Tata mi daje, żebym prze-
stał trąbić!

Jasio pisze list do świętego 
Mikołaja:
– „Chciałbym narty, łyżwy, 
sanki i grypę na zakończe-
nie ferii świątecznych”.

Świąteczny instynkt samo-
zachowawczy podpowiada:
1. Kupić wszystkim swo-
im dzieciom jednakowe 
zabawki.
2. Kupić żonie i kochance 
jednakowe perfumy.

- Jaka jest ulubiona kolęda 
świeżo upieczonych rodzi-
ców?
- Cicha noc.

Biznesmen przed świętami 
Bożego Narodzenia mówi 
do żony:
- Kochanie, co mam ci ku-
pić na gwiazdkę?
- Może być jakiś drobiazg. 
Najlepiej jakieś małe BMW 
do jazdy po mieście!

1. Podczas Świąt jedzenie jest 
jedną z ważniejszych tradycji. 
W Japonii powiązane jest z 
trzema literami: KFC. Ludzie 
pędzą do amerykańskie-
go fast-foodu, by… uwaga, 
uwaga! “Kurisumasu ni wa 
kentakkii!” alias “Kentucky For 
Christmas!”. Tradycja jedzenia 
(smażonego!) świątecznego 
kurczaka ma swoje początki w 
kampanii reklamowej z 1974 
r., kiedy to KFC zanotowało 
największą sprzedaż w Wigilię 
Bożego Narodzenia.

2. Korniszony powinny być 
Twoją ulubioną świąteczną 
dekoracją, a to dlatego, że 
oznaczają, że dostaniesz 
dodatkowy prezent. W wielu 
krajach ornament w kształcie 
korniszonka jest ukryty gdzieś 
na choince, a osoba, która go 
odnajdzie otrzyma dodatko-
wy prezent lub będzie miała 
szczęście. Nie jest dokładnie 
znane, skąd pochodzi tra-
dycja, ale nie musi nas to 
specjalnie ciekawić, jeśli tylko 
dostaniemy prezent.

3. W niektórych częściach 
świata, np. w Polsce czy na 
Ukrainie, odpowiedni czas na 
rozpoczęcie Wigilii jest zapi-
sany w gwiazdach: najmłod-
sze z dzieci ma obserwować 
niebo i czekać na pojawienie 
się pierwszej gwiazdki, jest 
to sygnał na kolację (w razie 
pochmurnego nieba ktoś po 
prostu decyduje kiedy jest na 
to odpowiedni czas).

4. Pudding – o wszystkich 
smakach i konsystencji to po-
pularny świąteczny przysmak. 
Na Słowacji i w części Ukrainy, 
pudding nie tylko rozgrzewa 
serca, ale i także przepowiada 
przyszłość. Najstarszy członek 
rodziny bierze pełną łyżkę 
puddingu i rzuca na sufit. Im 
więcej masy się przyklei, tym 
więcej będziesz miał szczę-
ścia. Tak po prostu.

12

ZMIANY 

 w Zarządzie 
Województwa Zachodniopomorskiego 
Rafał Rosiński został nowym 
Wicemarszałkiem Województwa 
Zachodniopomorskiego, a stanowi-
sko członka zarządu objął Olgierd 
Kustosz. Zmiany wprowadzono w 
związku z powołaniem Stanisława 
Wziątka na stanowisko podsekreta-
rza stanu w Ministerstwie Obrony 
Narodowej. Decyzje o zmianach 
w zarządzie zaakceptowali radni 
województwa podczas sesji Sejmi-
ku, która odbyła się we wtorek, 19 
grudnia 2023 roku.

Miejsce na reklamę. 
Zadzwoń 67 387 42 43



Publikacja dzięki uprzejmości Gmin-
nej  Biblioteki Publicznej w Lubnie. 
Autor. Jarosław Leszczełowski. 
Książkę w wersji papierowej można 
zakupić  w Bibliotece  
lub na stronie 
www.sklep.studioextra.pl  

Zeskanuj kod aby przejść do zaku-
pów.

W kręgu lokalnych 
legend i baśni
z książki „W kręgu regionalnych baśni. 
102 legendy staropolskiego powiatu 
wałeckiego” Jarosława Leszczełowskiego 
z ilustracjami Kamili Szostek.
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Leśna droga zwana niegdyś Kar-
czemną wiodła z Toporzyka prosto 
na podwórze gospody „U Mathiasa” 
w Nieradzi. Wytyczono ją w taki 
sposób, że składała się z kilku pro-
stych odcinków. Karczma w Nieradzi 
słynęła wtedy z doskonałych potraw 
i mocnego piwa, dlatego tłumnie 
odwiedzali ją pracownicy zatrudnie-
ni w leśnictwie von der Goltzów w 
Toporzyku. Pili tam chętnie znakomi-
te piwo, a później wracali przez las. 
Byli wśród nich też furmani, jadący 
zaprzęgami konnymi, drwale, smo-
larze, a także leśnicy i gajowi ubrani 
w zielone kurtki. Z powodu wcze-
śniejszej degustacji alkoholu nikt nie 
potrafił utrzymać się na prostej dro-
dze. Podchmieleni wędrowcy masze-
rowali więc zygzakami, zmieniając 
z czasem kształt Karczemnej Drogi, 
która z tego powodu jest dziś bardzo 
kręta. W okresie międzywojennym 
zlikwidowano karczmę „U Mathiasa” 
i od tej pory drogę do Toporzyka 
przemierzał jedynie listonosz.
Komentarz

Legendę zapisał w 1930 r. R. 
Bering w artykule R. Bierig, 
Der Rotwildrevir Langhof w 
roczniku „Heimat Kalender für 
den Kreis Deutsch Krone”.

Droga do
Nieradzi

Z okazji zbliżających się
Świąt Bożego Narodzenia,

Życzymy wszystkim mieszkańcom 
Gminy Wałcz ,

aby urzędnicy jak zwykle byli mili,
decyzje administracyjne były pomyślne,
a każde spotkanie w naszym urzędzie

powodowało zadowolenie i uśmiech 
oraz przyjemność dla obu stron.

Do zobaczenia w roku 2024,
który na pewno będzie wspaniały

i z dużą ilością inwestycji 
dla naszych mieszkańców.

Wesołych Świąt!

życzy Wójt  Jan Matuszewski
oraz  Pracownicy Urzędu Gminy Wałcz

GDKiA ogłosił kolejny 
przetarg na zapro-
jektowanie i budowę 
obwodnicy Wałcza w 
ciągu DK22. 
Trasa o długości 12,7 km, ma być 
zrealizowana na podstawie prze-
targu. Data została wyznaczona 
na 22 stycznia przyszłego roku. 
Inwestycja powstanie w ramach 
Programu budowy 100 obwodnic, 
a jej realizacja została zaplanowa-
na w latach 2024-2028.

Przetarg i kryteria
Przy wyborze najkorzystniejszej 
oferty GDKiA Będzie kierować się 
czterema kryteriami ich oceny. 
55 proc. stanowi cena, 10 proc. 
przedłużenie okresu gwarancji na 
instalacje zasilające i konstrukcje 
wsporcze, 30 proc. przedłużenie 
gwarancji na obiekty mostowe i 5 
proc. zagospodarowanie na placu 
budowy pozyskanego destruktu 
asfaltowego

Projekt i budowa drogi
Zgodnie z zakładanymi terminami 
w przyszłym roku planowane jest 
podpisanie umowy. Wykonawca 
będzie miał 17 miesięcy na opra-
cowanie projektu budowlanego 
i uzyskanie decyzji o zezwoleniu 
na realizację inwestycji drogowej 
(ZRID). 
GDKiA zakłąda, że stanie się to 
w roku 2025 co pozwoli rozpo-
cząć roboty, na które założono 22 
miesiące. Z czasu realizacji robót 
wyłączone będą okresy zimowe od 
16 grudnia do 15 marca. Oddanie 
obwodnicy do ruchu przewidziano 
w 2028 r.

 
Obwodnica ominie Wałcz od 
wschodu
Wałcz od końca 2020 roku po-
siada obwodnicę w ciągu drogi 
ekspresowej S10. Przez miasto 
przebiega również DK22 i dopiero 
budowa obwodnicy w ciągu tej 
drogi pozwoli na całkowite wy-
prowadzenie ruchu tranzytowego 
odbywającego się po drogach kra-
jowych. Uwarunkowania terenowe 
związane głównie z lokalizacją 
wokół Wałcza licznych jezior po-
wodowały, że przebieg obwodnicy 
mógł być poprowadzony tylko po 
wschodniej stronie miasta. Nowa 
trasa ominie również położoną 
na południowy zachód od Wałcza 
miejscowość Strączno. W ramach 

inwestycji powstanie nowy węzeł 
na obwodnicy w ciągu S10, do 
którego włączy się obwodnica w 
ciągu DK22. 

Obwodnica będzie jednojezdnio-
wą drogą klasy GP (droga główna 
ruchu przyspieszonego).  Na trasie 
powstaną dwa mosty, przejazd dla 
rowerzystów pod drogą, wiadukt 
na linią kolejową oraz wiadukt 
nad drogą S10 w ramach nowego 
węzła drogowego. Zaplanowano 
również realizację sześciu rond z 
drogami powiatowymi, gminnymi i 
drogą wojewódzką. 

 
Prace przygotowawcze
Od czerwca 2020 roku dla inwe-
stycji była opracowywana doku-
mentacja obejmująca Studium 
techniczno-ekonomiczno-środowi-
skowe wraz z badanami podłoża i 
elementami koncepcji programo-
wej. Dla inwestycji opracowano 
łącznie 13 różnych wariantów i 
podwariantów przebiegu. Wykona-
no również inwentaryzacje przy-
rodnicze, analizy akustyczne, pro-
gnozy ruchu i analizy finansowe. 
Na specjalnej stronie internetowej 
mieszkańcy mogli zapoznać się 
z wariantami przebiegu i zgłosić 
swoje uwagi. Głos społeczeństwa 
został uwzględniony w opracowa-
nej dokumentacji. 

W grudniu 2021 roku złożony 
został wniosek o wydanie decyzji 
środowiskowej do Gminy Wałcz. 
Wskazany został przebieg według 
wariantu IE, o długości 12,7 km. 
Po przeprowadzeniu niezbędnych 
procedur administracyjnych, w 
tym uzgodnieniu z Regionalną 
Dyrekcją Ochrony Środowiska w 
Szczecinie, decyzja środowiskowa 
została wydana w lipcu 2022 roku. 

W kolejnym etapie prac przygo-
towawczych zostały wykonane 
elementy Koncepcji programowej 
– uszczegóławiające rozwiązania 
projektowe i wykonano badania 
podłoża w wybranym przebiegu 
drogi. Łącznie wykonano 431 
wierceń o łącznej długości około 
2100 metrów i 120 sondowań o 
łącznej długości 643 metrów oraz 
około 13 km badań elektrooporo-
wych ERT w zakresie 10-30 m. pod 
poziomem terenu. Zakończenie 
dokumentacji i badań podłoża w 
tym roku umożliwiło ogłoszenie 
przetargu na realizację. 

źródło GDKiA

Wałcz będzie miał 
kolejną obwodnicę



Kategoria: Motoryzacja
Autoexpert
Zakres usług: 
sklep motoryzacyjny 
Telefon: +48 507 689 729, 
+48 510 907 202

Harapol Sebastian Haracewiat
Zakres usług: sprzedaż kosmetyków 
samochodowych - auto detailing
Telefon: +48 664 123 062 

MK Serwis Mechanika Pojaz-
dowa Mateusz Kuźmiński
Zakres usług: warsztat 
samochodowy, diagnostyka 
komputerowa
Tel: +48  509 916 534

Biela Jan „Lena” 
Ośrodek Szkolenia Kierowców
Zakres usług:
kurs prawa jazdy kategoria B, lub 
ekspresowy, opcja na automacie, 
kurs prawa jazdy kategoria B + E, 
szkolenie okresowe kierowców 
zawodowych (KOD 95),
przewóz osób i rzeczy
Telefon: +48 698 874 973

Kategorie: zdrowie i uroda
White and Beauty 
Łukasz Mędrzycki- gabinety 
wybielania zębów
Zakres usług: gabinety wy-
bielania zębów 
Tel: + 48 600 190 130 

Amplifon 
Zakres usług: gabinet ofe-
rujący najnowocześniejsze 
aparaty słuchowe, wsparcie i 
doradztwo dla osób z niedosłuchem, 
dofinansowanie z NFZ i PCPR
Tel: +48 609 882 088

Gabinet 
Psychologiczno-Terapeutyczny 
Mgr Daria Bonifacy
Zakres usług: wsparcie psychologiczne i 
psychoterapia indywidualna i rodzinna
Tel: +48 796 256 852

Edukacja Kreatywna 
(Fundacja Planeta Kreatywna)
Zakres usług: terapia uzależnień, 
profilaktyka uzależnień, grupy 
wsparcia dla osób współuzależ-
nionych, mediacje, negocjacje, 
sesje coachingowe 
Tel: +48 503 189 936

Pracownia Rozwoju 
Osobistego 
Magdalena Huber
Zakres usług: 
Pracownia oferuje:
- wsparcie psychologiczno-pe-
dagogiczne
- coaching indywidualny
- sesje indywidualne dla nasto-
latków, tutoring młodzieżowy
- spotkania z cyklu Kobieta – 
Kobiecie 
Telefon: +48 602 177 910

GABINET 
PSYCHOLOGICZNY  
mgr Elżbieta Narzyńska – psycho-
log, psychoterapeuta i doradca 
systemowy
Zakres usług: 
diagnoza psychologiczna, 
terapia indywidualna, par i rodzin, 
badania na pozwolenia broni, 
badania pracowników ochrony, 
szkolenia z zakresu psychologii
Telefon: +48 606 576 259

Gabinet 
Psychologiczny 
Lilianna Szymańska 
Zakres usług: psycholog dzieci 
i młodzieży
Telefon: +48 792 290 386

PRAKTYKA LEKARSKA 
Paweł Romanowski 
– endokrynolog
Zakres usług: konsultacje 
endokrynologiczne 
Tel: +48 605 885 850

INDYWIDUALNA 
SPECJALISTYCZNA 
PRAKTYKA LEKARSKA 
Józef Ostręga
Zakres usług: specjalistycz-
na praktyka lekarska z 
zakresu chorób płuc 
Tel: +48 603 101 031

Prywatny Gabinet 
Neurologiczny 
Małgorzata Frąk
Zakres usług: lekarz neurolog 
Tel: +48 601 553 984

Gabinet Lekarski 
Krzysztof Wołyniak
Zakres usług: medycyna 
pracy, badania do posia-
dania broni, badania dla 
kierowców 
Telefon: +48 691 588 528

Zapraszamy Mieszkańców Wałcza i okolic do odwiedzenia Sinogalu 
(Kościuszki 4A) i skorzystania z bogatej oferty naszych Partnerów,  którzy zapewniają szeroką 
gamę usług i produktów. Zapraszamy wszystkich Państwa, którzy chcieliby razem z nami 
tworzyć to miejsce, do sprawdzenia oferty wolnych lokali  na www.sinogal.pl

Katarzyna Aftyka 
Wonderline Tattoo
Zakres usług: tatuaż arty-
styczny
Telefon: +48 888 757 220

LILIA Beauty & SPA 
Kosmetolog Paulina 
Kopliner 
Zakres usług: 
1. usługi 
- makijaż permanentny brwi, 
oczu i ust
- modelowanie ust
- stylizacje brwi, rzęs i paznokci 
2. szkolenia z zakresu stylizacji 
brwi, rzęs i paznokci 
Tel: +48 513 235 247

Art Beauty Karolina Józefowicz
Zakres usług: 
- pedicure hybrydowy oraz 
pielęgnacyjny 
-  stylizacja rzęs 
Tel: +48 725 223 036

masaż.expert
Zakres usług: masaż
Tel: +48 603 707 553

Dream Lashes Paulina Stawska 
Sawicka
Zakres usług: profesjonalne 
przedłużanie/stylizacja rzęs
Tel: +48 693 767 122

Podologia & Pedicure 
Aleksandra Szostek
Zakres usług: zabiegi po-
dologiczne, pedicure
Tel: +48 665 455 059

Novel 
Marzena Wieczorek
Zakres usług: usługi 
kosmetyczne z zakresu 
pielęgnacji twarzy, dłoni i stóp
Telefon: +48 662 265 675

Brokat Agata Szczęsna
Zakres usług: stylizacja 
paznokci, brwi i rzęs
Tel: +48 721 245 891

Gabinet Kosmetyczny Camill 
Kamila Łątkowska
Zakres usług: zabiegi pielęgna-
cyjne na twarz, depilacja, hen-
na, manicure, paznokcie żelowe, 
pedicure
Telefon: +48 508 354 761

Kategorie: finanse
Kancelaria Podatkowo-Rewizyj-
na Magdalena Leśniewicz
Zakres usług: doradztwo podatko-
we, badanie sprawozdań finansowych 
Tel: +48 67 250 14 66, 
+48 502 563 821

Biuro Podatkowe 
Bożenna Leśniewicz
Zakres usług: doradztwo podatkowe
Telefon: +48 695 555 121

Biuro Odszkodowań 
MAR-BOB Wiesław Piłat
Zakres usług: odszkodowa-
nia za powstałe szkody osobowe
Telefon: +48 501 464 027

Kategorie: pozostałe

Polski Koncern Naftowy 
Orlen S.A.
Paczkomaty

Studio Extra sp. z o.o.
Wydawnictwo, gadżety, 
reklama  i marketing. 
tel. 67 387 42 43 
www.studioextra.pl
wydawca ExtraWałcz

ZUH Marlena Romanowska
Zakres usług: usługi ogólnobu-
dowlane, utrzymywanie porządku 
i czystości, utrzymywanie 
terenów zielonych, zarzą-
dzanie
Tel: +48 509 228 652

Sinogal Spółdzielnia 
Inwalidów
Zakres usług: produkcja odzieży 
damskiej i lekkiej
Tel: +48 577 979 111

„STEKOP” S.A.
Zakres usług: fizyczna i 
techniczna ochrona osób 
i mienia, profesjonalne sprzątanie, 
produkcja urządzeń technicznej 
ochrony 
Tel: +48 67 212 09 20

„NIKLON” Joanna Nawrocka
Zakres usług: profesjonal-
ne sprzątanie, utrzymanie 
porządku i czystości 
Tel: +48 506 676 674

Gold Crew Tomasz Aftyka
Zakres usług: brazylijskie jiu jit-
su – zajęcia sportowe mające na 
celu poprawę kondycji fizycznej 
jak i psychicznej
Telefon: +48 791 474 995

Nasi Partnerzy:

Z okazji zbliżających się Świąt Bożego Narodzenia składamy naszym Najemcom 
serdeczne życzenia, tego co najcenniejsze: zdrowia, szczęścia i radości, ciepła dru-

giej osoby, odpoczynku wśród kochających osób.
Dziękujemy Wam za wspólny rok i życzymy aby kolejny, przyniósł Wam wiele 

uśmiechu, siły i energii potrzebnej do realizacji tego co dla Was najważniejsze. 
Życzenia i podziękowania kierujemy również dla firm i osób pomagającym w roz-

woju i utrzymaniu naszej nieruchomości. Dziękujemy za Wasze wsparcie.
Świątecznie życzą

Zarząd i pracownicy AW Projekt (Zarządcy Nieruchomości „Sinogal”)

MAR-BOB

Leśniewicz

Leśniewicz

ROMANOWSKA

SINOGAL

D.BONIFACY

NARZYŃSKA

SZYMAŃSKA

Romanowski

OSTRĘGA

FRĄK

Wołyniak CAMILL

autoexpert

art Beauty



Krzysztof Kowalewicz

Reklama

...chcesz by było extra? ...chcesz by było extra? 
eventy, akcje marketingowe, eventy, akcje marketingowe, 

daj pomysł , zajmiemy sie realizacjadaj pomysł , zajmiemy sie realizacja
15

Ostoja mocarstwa. 
autor Xu Jian
Poznaj powieść o powstawaniu Chińskich Wojsk Rakietowych. Zmie-
nisz nieco postrzeganie Chin i dowiesz się dlaczego Chiny zachowują 
się dziś tak na arenie międzynarodowej. Ta polityka, to wszystko gra, 
a dzięki tej pozycji ksiązkowej  możesz przewidywać co się stanie w 
przyszłości na arenie międzynarodowej. Nie wszytko jest takie jak 
uczono nas w szkołach

do kupienia na www.CHINABOOK.pl

cena 79zł

ŚWIĄT
NA NADCHODZĄCE ŚWIĘTA

BOŻEGO NARODZENIA
PRAGNIEMY ŻYCZYĆ 

POMYŚLNOŚCI, SPOKOJU DUCHA,
RODZINNEJ ATMOSFERY

I BŁOGOSŁAWIEŃSTWA BOŻEGO
NA NADCHODZĄCY 2023 ROK.
NIECH OBFITUJE ON W RADOŚĆ,

SUKCESY
I SAME MAGICZNE CHWILE,

KTÓRE UCZYNIĄ GO
WYJĄTKOWYM.

ŻYCZY STOWARZYSZENIE ZIEMI
WAŁECKIEJ "NIEZALEŻNI" 

W E S O Ł Y C H

Takie 
prawo
Do napisania tych kilkunastu zdań 
zainspirowało mnie pytanie będą-
ce jednocześnie tytułem artykułu o 
kolejnej inwestycji handlowej zloka-
lizowanej w okolicy wybudowane-
go kilkadziesiąt lat temu budynku 
mieszkalnego. Publikacja zatytuło-
wana „Skandal nadmuchany, czy 
wszystko w granicy prawa?” ukazała 
się w ostatnim papierowym wydaniu  
gazety „Extra Wałcz”. Jeżeli tytuł 
przy okazji miał uaktywnić - skitra-
nych za nickiem - internetowych 
komentatorów, to efekt jest dosyć 
mizerny. Tym bardziej chcę się po-
chwali
, że spotkał mnie zaszczyt, bo-
wiem przez jednego z internautów 
zostałem zauważony. Niestety dla 
mnie, przywołanie mojego nazwiska 
znalazło się w opinii, która mieści się 
w definicji spiskowej teorii dziejów. 
Wspominam ten fakt z powodu wy-
korzystania na tytuł mojego tekstu 
nazwy loginu pomomysłodawcy 
wpisu. 
Wracając do sedna, chcę przypomnie
, że warunkiem uzyskania pozwole-
nia na budowę jest miedzy innymi 
konieczność posiadania prawomoc-
nej decyzji określającej warunki 
zabudowy,  jeżeli oczywiście dany 
obszar nie jest objęty miejscowym 
planem zagospodarowania prze-
strzennego. Czym różnią się te dwa 
dokumenty? Otóż miejscowy plan 
kształtuje ład przestrzenny na okre-
ślonym terenie. Z mocy ustawy jest 
aktem prawa miejscowego, uchwa-
lanym przez właściwą radę gminy 
po wcześniejszym przeprowadzeniu 
stosownej procedury. Dodatkowo 
warto wskaza
, że uchwała uchwalająca plan jest 
przedstawiana wojewodzie w celu 
oceny jej zgodności z przepisami 
prawa. Natomiast decyzja o wa-
runkach zabudowy, oczywiście po 
spełnieniu wszystkich formalności, 
wydawana jest przez wójta albo 
odpowiednio burmistrza bądź prezy-
denta z zastrzeżeniem, że o terenach 
zamkniętych decyduje wojewoda. 
W praktyce często dzieje się tak, że 
tę decyzję podpisuje zamiast burmi-
strza upoważniony urzędnik. Zatem 
można stwierdzi
, że plan miejscowy ma niezaprze-
czalny prymat nad decyzją o warun-
kach zabudowy. Stan ten potwierdza 
orzecznictwo Naczelnego Sądu 
Administracyjnego.  I najważniejsza 
moim zdaniem sprawa: realizacja 

wszelkiego rodzaju budów na tere-
nach objętych miejscowym planem 
nie wzbudza takiego niezadowolenia, 
jak budowa takich samych budów w 
miejscach na które wydano warun-
ki zabudowy. Niedawno w ustawie 
o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym wprowadzono zapis, 
że od poczatku 2026 roku decy-
zja o warunkach zabudowy będzie 
wygasła po upływie 5 lat od dnia, 
w którym stała się prawomocna. 
Niestety przepis ten nie obowiązywał 
w trakcie wydawania pozwolenia 
na budowę omawianych punktów 
sprzedaży. Na teren objęty realizacją 
obiektów handlowych nie opraco-
wano planu miejscowego zagospo-
darowania przestrzennego/ jeżeli 
ktoś powie, że szkoda, to nie należy 
się dziwić /, a decyzja o warunkach 
zabudowy procedowana była w 2015 
roku, zaś pozwolenie na budowę 
wydano bodajże w 2022 roku. 
Nie jest prawdą, jak to niektórzy 
twierdzą, że mieszkańcy nie sprze-
ciwiali się  wydaniu decyzji o warun-
kach zabudowy budynku handlowe-
go. Mówię o tym tak stanowczo, bo 
pamiętam, że to ja, będąc wówczas 
prezesem TBS- u składałem sprzeciw 
w imieniu Wspólnoty mieszkaniowej. 
Ale nawet, gdyby mieszkańcy w ogó-
le nie reagowali, to nie można snuć 
obecnie opowieści sugerujących, że 
wnoszenie protestów jest koniczne 
po to, by dowiedzieć się, czy urzęd-
nik działał zgodnie z prawem. Supo-
noanie teraz /gdy do mediów trafiło 
zrozumiałe niezadowolenie miesz-
kańców z faktu wznoszenia ścian 
w pobliżu ich okien /, że złożenie  
przez nich odwołania od wydanego 
pozwolenia na budowę mogłoby coś 
zmienić - jest conajmniej dziwne.
Jeżeli ktoś w ogóle jest winny, że 
prawo zezwala na powstawanie tego 
rodzajów obiektów w sąsiedztwie 
mieszkań, to na pewno nie są to 
mieszkańcy z bloku przy Alei Wojska 
Polskiego 52a w Wałczu.
Wydaje mi się, że warto poprosić 
Burmistrza i Starostę, by zechcieli 
polecić swoim służbom ponownie 
prześledzić dokumenty o wydanie 
warunków zabudowy oraz pozwo-
lenia na budowę, te złożone przez 
wnioskodawców i zapoznać miesz-
kańców z dokonaną analizą. Co 
prawda nie zmieni to ważności wyda-
nych decyzji, ale pozwoli ustali
, czy pojawiające się zarzuty są przy-
najmniej odrobinę uzasadnione.
Kończąc chcę poprzeć zgłoszony 
przez autora artykułu pomysł nowe-
go zagospodarowania pasa miedzy 
budynkiem, a terenem handlowym/ 
mała uwaga: właścicielem tego grun-
tu jest raczej Miasto, a nie Wspólnota 
mieszkaniowa/.
 

Marek Pawłowski

LISTY I OPINIE

ZAPOMNIAŁEŚ 
O KALENDARZACH 

NA NOWY ROK?
- faktura w grudniu

- dostawa w styczniu
biuro@studioextra.pl

zadzwoń: 67 387 42 43 

Dla ROLNIKÓW
Dokumentacja pod wniosek 
o dofinansowanie i założenie 
instalacji do 40kW 
(nabór grudzień) 
wsparcie od 50 do 80%
tel 533 626 165



wesołych ŚwiĄt
Życzymy wszytkim naszym klientom wiele radości 

i jak najwięcej szczęścia, aby czas wolny był jak najlepiej wykorzystany 
na budowie dobrych relacji z najbliższymi i rodziną. 

Życzymy Wam, abyście zawsze byli zadoleni z każdych odwiedzin u Nas,
każdego dnia czekamy na Was z uśmiechem. 

Chcemy Was wspierać, w nadchodzącym roku 2024 
w każdym remoncie lub na budowie. 

Życzymy Wam aby  codzienne życie było tak kolorowe, 
jak paleta farb w naszym sklepie.

A odnośnie prezentów, to szykujemy dla Was mnóstwo promocji 
obserwujcie nas i do zobaczenia.

ZaprasZamy do sklepu
od poniedZiałku do soboty 8:00-20:00 

niedZiela handlowa: 9:00-17:00
ul. budowlanych 5, 78-600 wałcZ,  tel. 67 250 60 30


